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فیلمی با بازی فاطمه معتمدآریا به 
جشنواره فجر می رود؟

با  فیلمش  اینکه  از  فیلم »شوماه«  کارگردان 
موضوع شهدای غواص برخلاف تاکید مسئولان 

از سوی هیچ نهادی حمایت نشده انتقاد کرد.
مژگان بیات که در اولین تجربه بلند فیلمسازی 
خود سراغ عملیات کربلای ۴ و ماجرای شهدای 
غواص رفته، کار خود را از سال ۱۳۷۸ با بازیگری 
سینما  کارگردانی  رشته  در  که  او  کرد.  آغاز 
فیلم هایی  در  تاکنون  شده،  فارغ التحصیل 
همچون »پریناز«، »بی خداحافظی«، »جانان«، 
»صدای منو می شنوید؟«، »چک«، »قبرستان 
و  کرده  بازی  چنگولی«  »چار  و  غیرانتفاعی« 
فیلم  و  »تیزاب«  جمله  از  کوتاهی  فیلم های 
ویدیویی »فرزند زمین« را ساخته که جایزه هایی 

هم کسب کرده است. 
او در گفت وگو با ایسنا درباره فیلم »شوماه« 
که آن را با موضوع شهدای غواص و بازی فاطمه 
معتمدآریا، پژمان بازغی و روزبه حصاری، تدوین 
علویان  علیرضا  صداگذاری  عیاری،  کیانوش 
سروش  پسرش  و  انتظامی  مجید  همکاری  و 
انتظامی برای ساخت موسیقی در سکوت خبری 
ساخت  برای  من  انگیزه  گفت:  است،  ساخته 
فیلمی از این ماجرا زمانی شکل گرفت که پیکر 
شهدای غواص چند سال قبل پیدا و تشییع شد 
و مصمم شدم فیلمی درباره این بچه های مظلوم 
وطن بسازم. بنابراین تحقیقاتی را شروع کردم و 
مصاحبه های زیادی با بازماندگان عملیات انجام 
دادم و در نهایت سال ۱۳۹۹ طرح اولیه نوشته 
شد و بعد از تکمیل فیلمنامه، رایزنی با بازیگران 
را شروع کردیم و آذرماه سال ۱۴۰۰ پروژه کلید 

خورد و فیلمبرداری تا اسفندماه طول کشید.
وی که »شوماه« را به تهیه کنندگی همسرش 
عبدالمحمد نجیبی ساخته، با اشاره به اینکه در 
پروداکشن  پسُت   مرحله  در  فیلم  حال حاضر 
است، درباره حضور و اعتماد معتمدآریا و دیگر 
عوامل مطرح در این فیلم به او که اولین تجربه 
فیلمسازی بلندش بوده است، بیان کرد:  من با 
خانم معتمدآریا در فیلم »پریناز« همبازی بودم 
و از آنجایی که با هم آشنایی داشتیم، پیشنهاد 
بازی در این فیلم را مطرح کردم. ایشان پیش تر 
کامل ترین نقش خود را در حوزه سینمای دفاع 
مقدس در فیلم »گیلانه« ایفا کرده بودند ولی 
دوست  را  داستان  خواندند  را  فیلمنامه  وقتی 
داشتند و با وجود آن که خارج از کشور بودند، 
ایران  به  کار  شروع  برای  کوتاه  فاصله ای  در 
برگشتن. درواقع نه فقط خانم معتمدآریا بلکه 
دیگر همکاران من در این فیلم بخاطر اهمیتی 
حضور  آن  در  می دادند،  فیلم  موضوع  به  که 
پیدا کردند و با توجه به اینکه پروژه  در بخش 
خصوصی بود بیشترین همراهی را با ما انجام 
وجود  با  انتظامی  مجید  آقای  حتی  دادند. 
اینکه سال ها است برای هیچ فیلمی موسیقی 
نساخته اند، بعد از دیدن »شوماه« ابراز تمایل 
کردند که با این پروژه همکاری کنند ولی با توجه 
به شرایط جسمی، ایشان سرپرست موسیقی 
است و سروش - فرزندشان - آهنگسازی فیلم 

را برعهده دارد.
بیات با بیان اینکه قصد نداشته درباره فیلم 
خبررسانی زیادی انجام شود تا به زمان نمایش 
برسند، گفت: وقتی سال گذشته فیلم را کلید 
فجر  برای جشنواره  را  آن  داشتیم  قصد  زدیم، 
۱۴۰۱ آماده کنیم و برنامه ریزی هم بر این بود که 
فقط یک خبر مقدماتی برویم تا نزدیک به زمان 
جشنواره، که کلا در این چند ماه اخیر شرایط 
تغییر کرداو در پاسخ به اینکه آیا از ابتدا قصد 
بر این بوده که »شوماه« در بخش خصوصی 
دولتی  ارگان های  از  کدام  هیچ  و  ساخته شود 
که معمولاً در پروژه های دفاع مقدسی مشارکت 
دارند، در این فیلم حضور نداشته باشند، بیان 
بخش  در  صرفاً  که  نبود  این  ما  هدف  کرد: 
خصوصی کار کنیم و از آنجایی که معمولاً نحوه 
تاخیر  با  ارگان ها  و  نهادها  توسط  پرداخت ها 
زمانی مواجه می شود، ما سرمایه خود را گذاشته 
بودیم برای زمانی که موقع تسویه حساب دچار 
مشکل شدیم چون پرداخت به موقع دستمزد 
عوامل برای ما اهمیت بسیاری داشت؛ به همین 
دلیل به تمام ارگان های مرتبط از جمله انجمن 
سینمایی دفاع مقدس، بنیاد سینمایی فارابی و 
حوزه هنری مراجعه کردیم ولی هیچ کدام برخورد 

مناسبی با ما و در شأن فیلم انجام ندادند.

قمار ۱۲۰ میلیون دلاری کارگردان 
»پدرخوانده«

نیمه  در  حالی  در  کاپولا«  فورد  »فرانسیس 
ساخت فیلم »مگالوپلیس« قرار دارد که هرج و 
مرج و مشکلات فراوان ادامه ساخت این فیلم 
۱۲۰ میلیون دلاری را در هاله ای از ابهام قرار 

داده است.
به گزارش ایسنا به نقل از هالیوود ریپورتر، 
ساخت  پروژه  متعدد،  منابع  اعلام  طبق 
جدیدترین فیلم »فرانسیس فورد کاپولا« با عنوان 
»مگالوپلیس« در هرج و مرج فرو رفته است و 
فیلم که در حال حاضر در نیمه راه فیلمبرداری 
در آتلانتا است، در هفته گذشته با خروج چندین 
نفر از عوامل کلیدی از جمله طراح تولید و ناظر 
هنری رو به رو بوده است و پیش از این هم 
کل تیم جلوه های بصری فیلم اخراج شده بودند.
»مگالوپلیس« پروژه ای است که کاپولای ۸۳ 
ساله، مدت زمان طولانی است که در پی ساخت 
آن بوده است و در نهایت پاییز ۲۰۲۱ اعلام شد 
که این فیلم با هزینه شخصی ۱۲۰ میلیون دلاری 
»کاپولا« مقابل دوربین می رود؛ از منابع مالی 
املاک  فروش  از  خوانده«  »پدر  کارگردان  که 
محبوبش در کالیفرنیای شمالی به دست آورده 
است اما یک قانون نانوشته هالیوودی معروف 
می گوید که هیچ وقت کارگردان هزینه ساخت 

فیلمش را ندهد.
این فیلم که هم اکنون در نیمه راه فیلمبرداری 
۸۰ تا ۹۰ روزه خود قرار دارد، اما بر اساس اعلام 
منابع خبری به دلیل مشکلات متعدد مشخص 
نیست آیا ساخت این پروژه می تواند طبق برنامه 

پیش برود یا خیر؟
بازیگرانی  جمع  از  پروژه  این  برای  »کاپولا« 
»ناتالی  درایور«،  »آدام  جمله  از  سرشناسی 
امانوئل«، »فارست ویتاکر«، »لارنس فیشبرن«، 
لبوف«،  »شیا  شایر«،  »تالیا  وویت«،  »جان 
»جیسون شوارتزم« و »داستین هافمن« استفاده 
کرده و داستان فیلم درباره یک معمار است که 
به دنبال بازسازی شهر نیویورک به عنوان یک 

آرمان شهر پس از وقوع یک فاجعه است.
فناوری  از  ابتدا  در  »کاپولا«  می شود  گفته 
تولید مجازی جدید مشابه سریال علمی-تخیلی 
»مندلورین« استفاده کرده است اما با افزایش 
تولید  تیم  رویکرد،  این  هزینه های  و  چالش ها 
تلاش  می کند به سمت رویکردی کم هزینه تر و 

سنتی تر روی صفحه سبز متمرکز شود.
گفته  بزرگ  پروژه  این  تولید  مدیران  از  یکی 
است که »کاپولا« خیلی بیشتر از آنچه در نظر 
نیز  این  از  پیش  و  کند  پول خرج  باید  داشت 
سرمایه گذاری زیادی کرده است و تمام نشدن 

این فیلم اتفاق بسیار تلخی خواهد بود.
با  فیلمی  این  از  پیش  هرگز  که  »کاپولا« 
جلوه های بصری سنگین نساخته است، تقریباً 
تمام تیم جلوه های بصری خود را در ۹ دسامبر 
سال گذشته اخراج کرد و بقیه اعضای آن بخش 

نیز به زودی کنار گذاشته خواهند شد.
کهنه کار  چهره های  از  یک  راسل«  »مارک 
از  که  بصری  جلوه های  عرصه  در  هالیوود 
آثارش می توان به »در ارتفاعات« و »گرگ وال 
تیم  سرپرست  به عنوان  کرد،  اشاره  استریت« 
جلوه های بصری فیلم »مگاپولیس« را هدایت 
می کرد. البته »کاپولا« ۳۰ سال پیش نیز بخش 
جلوه های بصری خود را در فیلم »دراکولا«اخراج 

کرده بود.
اخیرا نیز »بث میکل« طراح تولید و »دیوید 
نیز کنار  پروژه  این  ناظر  اسکات« مدیر هنری 
یا  و  اند  اخراج شده  رفته اند و مشخص نشده 

استعفا داده اند.
این کارگردان تاکنون چندین فیلم ساخته که 
دوران  تمام  بهترین های  از  را  آن ها  منتقدان 
می دانند، ازجمله »پدرخوانده« )۱۹۷۲( و دنباله 
بهترین  برنده  دو  هر  که   ،۱۹۷۴ سال  در  آن 
فیلم در اسکار شدند. با این حال او پس فیلم 
»دراکولای برام استوکر« محصول ۱۹۹۲، هیچ 
موفقیتی بزرگی نداشته است و آخرین بار در 
مقابل  را  »توییکس«  معمایی  فیلم  سال ۲۰۱۱ 
دوربین برد که »وال کیلمر« و »بروس درن« در 

آن نقش آفرینی کردند.
وی سابقه طولانی در تولیدات چالش برانگیز 
دارد، وی در سال ۱۹۸۲ علاوه بر کارگردانی فیلم 
عاشقانه موزیکال »یکی از قلب«، تأمین مالی آن 
را نیز بر عهده داشت که فیلم موفقیتی چندانی 
در گیشه کسب نکرد و پس از سال ۱۹۸۴ فیلم 
مقابل  سینما  ستاره های  با  را  کاتن«  »باشگاه 
دوربین کرد که با حواشی فراوانی همراه شد و 
چندین نفر از عوامل فیلم به طور ناگهانی اخراج 

شدند.

به گزارش خبرآنلاین قصه از این جا شروع شد که 
پنج سال پیش، جمال شورجه و سید احمد میرعلایی 
سازمان  از  خارج  سرمایه گذاری  تا  کردند  اقدام 
صداوسیما برای کار پیدا کنند و سراغ بانک ها رفتند، 
در همان زمان رقم برآورد شده برای ساخت سریال 

»موسی« ۲۵۰ میلیارد تومان بود.
تلویزیون  کننده  تهیه  فلاح  محمود  زمان  همان 
گفت:  فارسی«  »سلمان  پروژه  سرانجام  درباره 
این سریال حدودا ۶۰  تولید  برای  ما  اولیه  »برآورد 

میلیارد تومان است.«
 ۱۳۹۵ سال  حدودا  یعنی  زمانی  بازه  همین  در 
تازه وارد شبکه خانگی شده  سریال »شهرزاد« که 
بود و هنوز ماجرای مشکلات مالی اش برملا نشده 
بود، هزینه ساختش پس از یک سال فیلمبرداری ۱۴ 

میلیارد تومان شده بود.
وقتی عوامل سازنده سریال »موسی« اعلام کردند 
میلیارد   ۲۵۰ سریال  این  ساخت  برای  برآوردشان 
تومان است مسئولان ناظری مانند عباس نعمتی با 
این ماجرا مخالفت کردند و نهایت بودجه تخمینی 
برای این سریال را ۲۲ میلیارد تومان دانستند، اما در 
نهایت این میزان از تفاوت باعث شد که پیگیری برای 
تکلیف باقی پول انجام شود و سازندگان اثر هم اعلام 
کردند که حدود ۱۰۰ میلیارد تومان هزینه به بازیگران 
پرداختند. یک نکته ای که درباره پروژه های الف ویژه 
وجود دارد این است که هر رقمی برای آن برآورد 
شود کار در کمترین حالت با دو یا سه برابر برآورد 
اولیه به پایان می رسد؛ چون به دلیل وجود شرایط 
اقتصادی و تورم موجود در جامعه هزینه ساخت 
لوکیشن و فراهم کردن تجهیزات در مدت زمان بلند 
مدت افزایش پیدا می کند؛ البته بسیاری از پروژه های 
الف ویژه ای که ساخته شده تا ده برابر افزایش قیمت 
داشتند، مثل سریال »مختارنامه« که برآورده آن با ۲ 
میلیارد تومان شروع شده و کار با ۲۴ میلیارد تومان 
به پایان رسید با مثلا سریال »یوسف پیامبر« که 
برآورده آن با ۹۰۰ میلیون تومان شروع شد و کار با ۶ 

میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان به پایان رسید.
چنین  درخواست  »موسی«  سازنده  عوامل  چرا 
تورم  به  این ماجرا  از  را کردند؟ یک بخشی  رقمی 
مربوط است اما بخش دیگر این ماجرا که توسط پسر 
آقای سلحشور در مصاحبه با روزنامه کیهان اعلام 
شد، این بود که وقتی بودجه ساخت فیلم سینمایی 
»محمد رسول الله« ۱۵۰ میلیارد تومان شده، طبیعتا 
ساخت یک سریال هزینه بیشتری بر می دارد در 
واقع چیزی که سطح توقع را برهم زد فیلم مجید 
مجیدی بود؛ اما چند نکته درباره این فیلم وجود دارد 
یکی اینکه هزینه ساخت این فیلم سینمایی را بنیاد 
مستضعفان پرداخت کرده بود و نکته دوم اینکه این 

فیلم تعدادی لوکیشن ساخته است .
با  نهایت  در  »موسی«  سریال  ساخت  بودجه 
۱۹۷ میلیارد تومان تعیین تکلیف شد، طبیعتا وقتی 

تومانی  میلیارد   ۱۹۷ بودجه  سریال»موسی«  برای 
تصویب شد، دیگر امکان این ماجرا وجود نداشت 
که به سریال »سلمان فارسی« بودجه کمتری تعلق 
بگیرد، به همین دلیل هم سریال »سلمان فارسی« 
به کارگردانی داوود میرباقری موفق شد بودجه ۲۶۰ 

میلیارد تومانی را بگیرد.
در واقع سریال »موسی« خط شکن ماجرا بود و 
»سلمان فارسی« هم دنبال آن رفت با این شرایط 
می توانیم بگوییم برای ساخت سریال های الف ویژه 
دیگر برآوردها فنی نیست بلکه این کارها کاملا دلی 
و نسبی انجام می شود. میرباقری ساخت کارش را 
از آذر سال ۱۳۹۸ کلید زد. اما »موسی« کار خود 
را شروع نکرد چون زمانی که برآوردها از یک حدی 
بزرگ تر شود دیگر شروع کار ممکن نیست، چون 
برآوردها فنی انجام نشده و در مقایسه با دیگر آثار 
بوده به همین دلیل عوامل سازنده در ساخت آن 
که  شد  باعث  بزرگ  برآورد  این  واقع  در  می مانند 

سریال »موسی« ساخته نشود.
بودجه ده هزار میلیارد تومانی؟

کار  بیماری  دلیل  به  شورجه  جمال  که  زمانی 
و  آمد  کار  روی  حاتمی کیا  ابراهیم  کرد،  واگذار  را 

میرعلایی هم از کار فاصله گرفت و محمود رضوی، 
مشاور فرهنگی و هنری قالیباف به عنوان تهیه کننده 
کار معرفی شد، فردی که تجربه ساخت سریال الف 
معلوم  و  نداشته  خود  کارنامه  در  هیچگاه  را  ویژه 
نیست که توانایی مدیریت ساخت یک سریال چند 
ساله را دارد یا نه. به کارگردان سریال یعنی ابراهیم 
دومین  حاتمی کیا  که  زمانی  می رسیم،  حاتمی کیا 
سریال خود یعنی »حلقه سبز« را ساخت اعلام کرد: 
»به این نتیجه رسیدم که سریال ساز نیستم، من مثل 
خلبانی ام که ۹۰ دقیقه می تواند بپرد و توانایی پرواز 

بلند مدت را ندارم.«
و در جوانی چنین  کارگردانی که ۱۵ سال پیش 
حرفی را زده حالا روی کار آمده تا سریالی که ساخت 
آن چندین سال زمان می برد را بسازد. در یک نگاه 
و  تهیه کننده  که  می رسیم  نتیجه  این  به  اجمالی 
کارگردان سریال »موسی« هیچ یک تجربه ساخت 
سریال بلندی که نیاز به صرف زمان طولانی داشته 

باشد را ندارند.
از پنج سال برآورد این سریال از ۲۰۰  وقتی بعد 
میلیارد تومان به ۲ هزار میلیارد تومان رسیده و ده 
برابر شده، در حالی که هنوز ساختش شروع نشده؛ 

می توان به این نتیجه رسید که هزینه نهایی تولید 
رقمی نزدیک به ده هزار میلیارد تومان خواهد بود 
چرا که در کمترین حالت هزینه نهایی یک سریال 
پروژه ای  تنها  است.  اولیه  برآورد  برابر  ویژه ۳  الف 
که همان میزان برآورد شده به اتمام رسید، سریال 
»مدار صفر درجه« به کارگردانی حسن فتحی بود در 
حالی که سریال های دیگر مثل »معمای شاه« با زیر 
ده میلیارد تومان برآوردشان شروع شد و نهایتا با ۵۶ 
میلیارد تومان به پایان رسید این یعنی هزینه نهایی 
ساخت سریال »معمای شاه« دو برابر سریال»مختار 

نامه« بوده است.
بودجه سیما فیلم و ساخت سریال های الف ویژه

کل بودجه سیما فیلم حدود ۶۰۰ میلیارد تومان 
نیز رقمی حدود  آن  بودجه سریال سازی  و  است 
شرایط  این  با  است.  تومان  میلیارد   ۴۰۰ تا   ۳۰۰
سیما فیلم برای ساخت دو سریال آن هم با همان 
برآورد ۲ هزار میلیارد تومانی، باید بودجه ده سال 
درشرایطی  این  کند.  پرداخت  را  سریال سازی اش 
است که سیما فیلم باید روزی سه و نیم باکس 
سریال بسازد یعنی در هر سال باید ۴۰ سریال را 

به نمایش دربیاورد.

فریدون آدمیت در کتاب »امیرکبیر و ایران« آورده است که وقتی 
قاتلین به حمام فین آمدند، امیرکبیر »خاصه تراش« را خواست تا 

رگش را بزند...
و همین یک جمله شد سنگ بنای نمایشنامه »خاطرات و کابوس ها 

از زندگی و قتل میرزا تقی خان فراهانی«.
به گزارش ایسنا، ۲۰ دی ماه سالروز قتل امیرکبیر است. مردی که 
نامش یادآور وطن دوستی  و تلاش برای ساختن کشوری آزاد، آباد، 

آگاه و عاری از فساد و رشوه است.
زندگی پر فروغ او بارها دستمایه ساخت آثار هنری شده و بسیاری 

از هنرمندان در آثار خود به شخصیت او توجه داشته اند.
علی رفیعی، کارگردان صاحب سبک تئاتر نیز از جمله هنرمندانی 
است که در یکی از نمایش های آغازین خود، زندگی و مرگ امیر نظام 
را روایت کرده است اما او برای روایت خود نه به دربار و مناسبات آن 
توجه داشته و نه سراغی از حرمسرا و اتفاقات آن گرفته. بلکه تمام 
ماجرا را از دیدگاه دلاکی روایت می کند که در حمام فین جامه داری 
به سخن  لب  امیر  قتل  از  بعد  که سال ها  است. دلاکی  می کرده 
می گشاید و پرده از رازی مگو برمی دارد که امیر نه از بیماری قولنج 
جان داده بلکه او را با فرمانی از ناصرالدین شاه که در جوانی و خامی 
و مستی امضا کرده بوده، به قتل رسانده اند. فرمانی که شاه جوان تا 

پایان عمر از امضای آن شرمگین و حسرت مند بود.
همزمان با سالروز قتل امیر کبیر و در آستانه زادروز علی رفیعی 
که زاده ۲۲ دی سال ۱۳۱۷ است، مروری داریم بر چگونگی ساخت و 

اجرای این اثر نمایشی.
رفیعی در گفتگوی خود با امید روحانی که بهار سال ۱۳۸۷ در مجله 
»صحنه« منتشر شده، توضیحاتی درباره شکل گیری و اجرای نمایش 

»خاطرات و کابوس ها...« ارایه کرده است.
او که دهه ۴۰ مشغول تحصیل تئاتر در فرانسه بوده، مدتی پیش 
از بازگشتش به ایران سودای اجرای این نمایش را در سر می پروراند. 
شاید دوری از مام میهن و تفکرات و اندیشه های یک جوان آرمان خواه 
بود که فکر اجرای این نمایش را در او ایجاد کرد. اما این جوان که پیش 
از تئاتر در رشته جامعه شناسی تحصیل کرده بود، سر آن نداشت تا 
روایتی تاریخی به نمایش بگذارد. او بر آن بود تا اندیشه های خود را 
با گوشه چشمی به حوادث گذشته با مخاطب خود در میان بگذارد.  
رفیعی هرچند برای نوشتن این نمایشنامه در اواسط دهه چهل 
دست به قلم نبرده بود اما از آنجاکه ذهنی تصویرساز داشت، تصاویر 

این نمایش را کاملا ساخته و پرداخته بود.
جوانی خوش قریحه و خوب چهره بود که دهه ۵۰ بعد از تحصیل 
تئاتر در مقطع دکترا دعوت دانشگاه میشیگان را برای تدریس رد 
کرد، کار و زندگی ایی را که در فرنگ با خون دل ساخته بود، رها کرد 

و ترجیح داد به کشور خویش بازگردد.
بازگشتش البته بی دردسر نبود و به دلیل افکار آزادی خواهانه خود 
طعم بازجویی و بازداشت را هم چشید اما سرانجام مسئولان هنری 
وقت بهتر دیدند به جای مخالف خوانی با جوانی که صاحب اندیشه 
و هنر است، به توانمندی و مهین دوستی او اعتماد کنند و سالن 
تازه تاسیس تئاتر شهر را به او بسپارند تا آن را به تئاتری ملی تبدیل 

کند.
برای این کار مدیر وقت رادیو و تلویزیون که آن زمان تئاتر شهر زیر 
نظرش اداره می شد، با او قرار ملاقاتی گذاشت، کارگردان جوان البته 
به سختی پذیرفت ولی در نهایت، همه شرایط رفیعی را برای اداره 

تئاتر شهر پذیرفتند.
او که پیش تر نمایش »آنتیگون« را با گروهی از دانشجویانش در 
تالار مولوی روی صحنه برده بود، حالا امکانات تئاتر شهر را برای 
اجرای نمایش دومش مناسب تر یافت و در اولین گام برای اجرای این 
نمایش گروه بازیگران شهر را متشکل از دانشجویانش در هنرهای 

زیبا تشکیل داد.
حالا همه چیز برای اجرای »خاطرات و کابوس ها...« فراهم بود و 
مانده بود متن که آقای هنرمند برای نگارش آن هم دست به قلم شد.

رفیعی درباره نگارش و اجرای این اثر گفته است: »فرضیه ام در 
اثر این بود که نمایش در لحظه ای اغاز می شود که ۱۰ سال از مرگ 
امیر کبیر گذشته اما هیچ کس نمی داند که امیرکبیر کشته شده، 
یک دروغ بزرگ تاریخی گفته شده که امیر کبیر از قولنج مرده و 
تنها شاهدان قتل، چهار قاتل اند و یک دلاک که به شغل جامه داری 
حمام روزگار می گذراند ولی همیشه با این کابوس درگیر است و هر 
روز صبح صدای پاها و طنین قطرات آب او را به آن وادی می برد و 
یکی از آن صبح هاست که نمایش آغاز می شود و جامه دار آن قاتلان 
را می بیند که در مه و بخار ته صحنه می آیند و قتل را می بینیم و او 
را دوره می کنند و بالاخره او مهُر سکوت را می شکند و سرانجام فریاد 
می زند که امیرکبیر به قولنج نمرده و دروغ است و او را کشته اند و 
او در یک رجعت به گذشته داستان را تعریف می کند و سه ساله 
آخر صدارت امیرکبیر را از نگاه جامه دار می بینیم تا لحظه ای که باید 

مرگ را تعریف کند و صدای پاها مثل آغاز نمایش می آید و طنین 
قطرات آب و حالا او می گوید که آمده اند تا امیرکبیر را بکشند و حالا 
باید امیرکبیر را ببینیم که کشته می شود اما امیرکبیری وجود ندارد. 
چند قاتل اند که آمده اند خود جامه دار را بکشند چراکه او تنها شاهد 

ماجراست.«
اما این جامه دار از کجا آمده بود؟

رفیعی در پاسخ به این پرسش گفته است: »نمی خواستم دنبال 
نمایشنامه تاریخی بروم. برغم اندیشه های سیاسی و اجتماعی ام، 
به هیچ وجه نمی خواستم در متون تاریخی کند و کاو کنم. دیدگاه 
تاریخی برایم مهم نبود. من هیچوقت سیاسی نبودم. همیشه آرمانگرا 
و آزادی خواه بودم و در کنفدراسیون هم هیچ وقت به هیچ حزب و 
دسته ای تعلق نداشتم. می خواستم کاری بنویسم که سیاسی نباشد 
اما در لایه های زیرینش آنچه را فکر می کردم، جریان داشته باشد.«

برای اجرای این نمایش نگاهی هم به مصدق و شخصیت و مبارزات 
و سرنوشت او داشت.

او در نخستین اجرای این نمایش تحلیل خود را در دیالوگی از 
زبان جامه دار و خطاب به امیرکبیر چنین فرموله کرده بود: »زندگی 
تو تضادی دارد که مرا یاد کرم و سیب می اندازد. کرم وقتی وارد 
سیب می شود، دو راه بیشتر ندارد؛ یا سیب را سالم نگه دارد که 
باید خودش فنا شود یا خودش سالم بماند که سیب را باید بخورد. 
نمی شود هم خود کرم و هم سیب سالم بماند. تو می خواهی هم 
دستگاه پوسیده ناصری را حفظ کنی و هم خودت فنا می شوی. این 

تضاد درون توست.«
نیمه اول دهه ۵۰ این نمایش در تئاتر شهر اجرا شد. سیاوش 
طهمورث در نقش امیرکبیر، رضا ژیان در نقش جامه دار و مهدی 

هاشمی در نقش ناصرالدین شاه روی صحنه رفتند.
سال ها گذشت و رفیعی نمایش های گوناگونی روی صحنه برد ولی 
»خاطرات و کابوس های جامه دار...« همچنان رهایش نمی کرد تا 
اینکه سال ۱۳۹۴ برای دومین بار همین نمایش را با رویکردی متفاوت 
و این بار با دراماتورژی محمد چرم شیر در تالار وحدت اجرا کرد. 
مهدی سلطانی در نقش امیرکبیر و سیامک صفری در نقش جامه دار 

و مریم سعادت در نقش مهد علیا روی صحنه رفتند.
علی رفیعی سه سال بعد از آن نمایش  »خانه برناردا آلبا « را روی 
صحنه برد ولی از سال ۹۷ به این سو دیگر نمایشی را اجرا نکرده 

است.

حساب و کتابی هم در کار است؟

۴ هزار میلیارد تومان، بودجه رسمی ساخت دو سریال تاریخی
حجت الاسلام محمدرضا میرتاج الدینی نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلام در گفت وگو با تسنیم اعلام کرد هرکدام از سریال های 

»موسی« و »سلمان فارسی«، دو هزار میلیارد بودجه می خواهند. یعنی برای ساخت دو سریال الف ویِژه قرار است ۴ هزار میلیارد تومان هزینه شود.

رازی که »خاصه تراش« بعد از ۱۰ سال برملا کردبرای سالروز قتل امیرکبیر ایران

بودجه دو 
سریال تاریخی 

»سلمان 
فارسی« و 
»موسی« 

روی هم 4 
هزار میلیارد 
تومان است 

که تخمین زده 
می شود این 

رقم دست کم 
برای سریال 

»موسی« به ده 
هزار میلیارد 

تومان هم برسد

مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایی با اشاره به 
اینکه برخی فیلم های جشنواره فجر امسال غافلگیرانه خواهند بود، اعلام کرد که 
چشم انداز روشنی برای رفع توقیف فیلم »کاناپه« کیانوش عیاری نمی بیند و شاید 
بشود با ابزارهای کامپیوتری کاری برای آن کرد ولی پیگیر اکران فیلم هایی مثل 

»برادران لیلا« خواهند بود.
به گزارش ایسنا، روح الله سهرابی درباره مشکل برخی فیلم های سینمایی از 
جمله »برادران لیلا« گفته است: طبیعی است هیچ فیلمی برای توقیف ساخته 
نمی شود و عوامل فیلم ها هم پیگیر حل و فصل موضوع هستند. ما هم تلاشمان 
را کرده ایم. مشکلاتی حاشیه ای گریبان فیلم ها را گرفته است. طبیعتا پیگیر اکران 
این فیلم ها خواهیم بود و خود صاحبان آثار هم در حل و فصل گره های بعضا 

کوری که افتاده تاثیر دارند.
وی با بیان اینکه در یکی دو ماه اخیر عوامل خیلی از فیلم ها که شاید قبلا 
تمایلی نداشتند حداکثر همکاری را داشتند، اضافه کرد: خیلی از فیلم ها مثل 
»ملاقات خصوصی«، »ابلق« و... مشکلاتی داشتند اما به اکران رسیدند و تمام 
هم و غم ما این بوده مشکلات را برطرف کنیم. درباره فیلم هایی که الان گرفتار 
هستند همین مسیر را می رویم اما متغیرهای دیگری هم هستند که در تصمیم 
نهایی برای اکران یک فیلم موثرند و به سمت حل و فصل آن موضوعات هم 

رفته ایم تا در آینده نزدیک به اکران برسند.
سهرابی که در برنامه استودیو هشت شبکه نمایش صحبت می کرد درباره 
کیانوش عیاری و فیلم »ویلای ساحلی« و همچنین فیلم »کاناپه« او که هنوز 
تکلیفش مشخص نیست توضیح داد: تا جایی که بنده اطلاع دارم، می دانم که 
فرم جشنواره را برای »ویلای ساحلی« پر کرده اند. درباره کاناپه، بحث این فیلم 
از جمله آثاری است که پوشش خانم های فیلم موضوع اصلی است و مربوط به 
این دوره هم نمی شود. در دوره قبل تولید شده و اگر می توانست حل شود در 
دوره های قبل این اتفاق رخ می داد. ما هم طبیعتا باید به این سمت برویم که 
ببینیم چه راهکاری را می توان تعریف کرد. اگر بخواهم صریح و صادقانه صحبت 
کنم چشم انداز روشنی درباره این فیلم مثل فیلم های دیگر وجود ندارد. موضوع 
بحث پوشش خانم هاست و بحث قانون جمهوری اسلامی که صراحتا در این 

باره ملاحظات دارد.
وی خاطرنشان کرد: شاید باید با مراجع مختلفی رایزنی شود تا ببینیم امکان 
حل و فصل این فیلم چگونه است؟ یا حتی با ابزارهای کامیپوتری که شاید بشود 
فکری برای این فیلم کرد. که البته این بحثی است که نمی توان مشخص درباره 

آن صحبت کرد.
مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایی همچنین 

درباره وضعیت اکران فیلم های سینمایی عنوان کرد: به دلیل شرایطی که 
در چند ماه اخیر حاکم بود تهیه کنندگان چندان تمایلی به اکران فیلم ها 
و  است  کرده  تغییر  وضعیت  پیش  هفته  سه  دو،  حدود  از  ولی  نداشتند 
وضعیت استقبال از فیلم ها هم به نظر می رسد که بهتر شده است. بنابراین 
تقاضا برای اکران فیلم ها هم خدا را شکر بیشتر شده است و امیدواریم این 

سیر صعودی باشد. 
سهرابی درباره جشنواره فیلم فجر هم گفت: جشنواره فجر جدای از فضای 
کلی جامعه نیست اما تقاضاهایی برای جشنواره وجود دارد که منهای تعداد 
انگشت شماری که به هر دلیل از جمله مشکلات فنی حاکم بر فیلم اجازه ندهد 
اثار به جشنواره برسد، مجموع فیلم هایی که تولید شده یا در دست تولید است، 
اعلام امادگی کرده اند و می تواند به لحاظ زمان بندی به جشنواره برسد. اتفاقا 
برعکس آنچه در فضای مجازی گمانه زنی می شود، جشنواره ای که پیش رو 
داریم جشنواره متنوع و پرباری خواهد بود و حتی برخی از فیلم ها می تواند 

باعث غافلگیری مخاطب شود.
او درباره وضعیت اکران در ماه اخیر تصریح کرد: شرایط اکران در چند ماه 
اخیر مورد رضایت ما نبود. ما چند ماه قبل تر رکوردهای مختلفی را در استقبال 
مخاطبان داشتیم به ویژه ماه های محرم و صفر که هر سال ایام کم مخاطب بود 

و امسال در آن مقطع هم فیلم های پرمخاطبی داشتیم. در ادامه آن روند توقع ما 
این بود که سیر صعودی ادامه دار باشد که با این ماجراها کمی افت پیدا کرد و 

وضعیت به لحاظ اقتصادی برای سینما بغرنج شد.
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